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Pierwsze czytanie – z ksiegi Izajasza  58,7-10 
 
 
Dziel swój chleb z głodnym, wprowadź w dom biednych tułaczy, nagiego, którego ujrzysz, 
przyodziej i nie odwrócić się od współziomków. Wtedy twoje światło wzejdzie jak zorza i 
szybko rozkwitnie twe zdrowie. Sprawiedliwość twoja poprzedzać cię będzie, chwała 
Pańska iść będzie za tobą. Wtedy zawołasz, a Pan odpowie, wezwiesz pomocy, a On 
[rzeknie]: Oto jestem! Jeśli u siebie usuniesz jarzmo, przestaniesz grozić palcem i mówić 
przewrotnie, jeśli podasz twój chleb zgłodniałemu i nakarmisz duszę przygnębioną, 
wówczas twe światło zabłyśnie w ciemnościach, a twoja ciemność stanie się południem. 
 
 
 

– Izajasz pisze ten tekst pod koniec szostego wieku przed nasza era. Izraelici wrocili 
juz z wygnania. Sa mocno zranieni i naznaczeni trudnym doswiadczeniem, jakiego 
zaznali w niewoli. W Jerozolimie ludzie wrocili do praktyk religijnych, staraja sie zyc 
tak, by podobac sie Bogu. 

– W zdaniach poprzedzajacych dzisiejsze czytanie, Izajasz tlumaczy im, ze Bogu 
wcale nie podobaja sie spektakularne posty, w czasie ktorych dochodzi do klotni i 
przemocy. 

 
 
 



– Czytany dzisiaj fragment jest uwienczeniem nauczania wszystkich prorokow. 
Od czasow Abrahama czyli od okolo 1850 lat przed nasza era, Izraelici staraja sie czynic to, 
co  podoba sie Bogu. Odkad Bog pouczyl ich, ze nie chce ofiar z ludzi, skladaja Mu ofiary 
ze zwierzat. Dopiero pozniej wprowadzono posty i rozne formy modlitwy. 

– Poprzez wieki, gdy rozwijala sie wiara narodu wybranego, prorocy nawolywali go, by 
nie skupial sie tylko na skladaniu ofiar i modlitwach, ale by zyl Przymierzem na 
codzien. 

 
Na czym polega to zycie Przymierzem na codzien? 
 
Na dzieleniu sie chlebem z glodnym, na ugoszczeniu biednego, na przyodzianiu nagiego, 
na odcieciu sie od tego, co prowokuje zlosliwosc. W oczach Boga o wiele wazniejszy od 
poszczenia jest kazdy czyn, ktory uwalnia czlowieka z wszelkiego jarzma. 
 
 1. Izrael wiele razy doswiadczyl dzialania Boga wyzwoliciela, Boga pelnego 
 wspolczucia i bogatego w Milosierdzie. Izajasz glosi, ze trzeba nasladowac te gesty 
 Boga i troszczyc sie o blizniego. Przeciez czlowiek zostal stworzony na Obraz 
 Boga! Nasz stosunek do blizniego jest jak termometr pokazujacy nasza prawdziwa 
 relacje do Boga. 
 

2. Izajasz obiecuje, ze jesli pomozemy komus, kto jest w nieszczesciu, to « chwala Boza 
zablysnie w ciemnosciach » - dokladnie znaczy to « ciemnosci rozpromienieja 
obecnoscia samego Boga ». Nie chodzi tu o rekompensate ale o cos wiele 
wiekszego ! Kiedy naprawde nasladujemy gesty Boga, te, ktore prawdziwie 
pocieszaja, wyzwalaja i umacniaja, wtedy przenikaja przez nas male promienie Jego 
Swiatla. 

 
      * « Ubi caritas et amor, Deus ibi est » - « Gdzie milosc wzajemna i dobroc, tam 
 znajdziesz Boga zywego » 
 
 3. Kazde dzielo sprawiedliwosci, kazdy gest wyzwolenia czy podzielenia sie jest 
             krokiem zblizajacym nas do Krolestwa Bozego. To Krolestwo, o ktorym mowi Stary 
    Testament jest miejscem sprawiedliwosci i Milosci. 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 

 

 



Psalm 112,4-9 
 
On wschodzi w ciemnościach jak światło dla prawych, 
łagodny, miłosierny i sprawiedliwy. 
Dobrze się wiedzie człowiekowi, który z litości pożycza, 
i swymi sprawami zarządza uczciwie. 
 
Sprawiedliwy nigdy się nie zachwieje 
i pozostanie w wiecznej pamięci. 
Nie przelęknie się złej nowiny, 
jego mocne serce zaufało Panu. 
 
Jego wierne serce lękać się nie będzie. 
Rozdaje i obdarza ubogich; 
jego sprawiedliwość będzie trwała zawsze, 
wywyższona z chwałą będzie jego potęga. 

 

 
Jesienia kazdego roku, w czasie tygodniowych obchodow Swieta Namiotow, wszyscy 
Izraelczycy odnawiali Przymierze z Bogiem i zoobowiazywali sie do przestrzegania Prawa.  
Spiewali wowczas psalm 112, bedacy malym traktatem o zyciu w Przymierzu. Zeby lepiej 
go zrozumiec trzeba przeczytac go w calosci: 
 
1 Alleluja. Szczęśliwy mąż, który się boi Pana i wielkie upodobanie ma w Jego 
przykazaniach. 
2 Potomstwo jego będzie potężne na ziemi: pokolenie prawych dozna 
błogosławieństwa. 
3 Dobrobyt i bogactwo będzie w jego domu, a sprawiedliwość jego przetrwa 
na zawsze. 
4 Wschodzi w ciemności jako światło dla prawych, łagodny, miłosierny i 
sprawiedliwy. 
5 Dobrze się wiedzie mężowi, który lituje się i pożycza, postępuje w swych 
sprawach uczciwie. 
6 Na pewno się nie zachwieje; sprawiedliwy będzie w wiecznej pamięci. 
7 Nie będzie się lękał niepomyślnej nowiny; mocne jego serce, zaufało Panu. 
8 Serce jego stateczne lękać się nie będzie, aż z góry spojrzy na swych 
przeciwników. 
9 Rozdaje - obdarza ubogich, sprawiedliwość jego będzie trwała zawsze; 
potęg jego wzmoże się ze sławą. 
10  Widzi to występny, gniewa się, zgrzyta zębami i marnieje. Pragnienie 
występnych wniwecz się obróci. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Psalm 112 jest psalmem alfabetycznym. Co to znaczy? 
 

1. Alfabet hebrajski zawiera 22 litery , a tutaj mamy 22 linie, z ktorych kazda zaczyna 
sie od kolejnej litery alfabetu. Pierwszy werset zczyna sie slowem « Alleluja », ktore 
doslownie znaczy “uwielbiajcie Boga”. 

2. Ten styl odzwierciedla prawde, ze Przymierze z Bogiem dotyczy calego zycia 
czlowieka, ze wszystkimi jego szczegolami – od A do Z, i ze Prawo Boze jest jedyna 
droga, prowadzaca do szczescia. 

    
 
Pierwszy werset mowi o szczesliwym czlowieku, ktory idzie droga Prawa Przymierza. Slowo 
szczesliwy, (to samo bylo uzyte w czytanych w ubiegla niedziele Blogoslawienstwach), jest 
trudne do przetlumaczenia : 
 
- W jezyku hebrajskim slowo to pochodzi od wyrazenia oznaczajacego kroki czlowieka 
idacego w kierunku Boga, droga bez zadnych przeszkod. 
 « Szczęśliwy mąż, który się boi Pana » - to wyrazenie znajduje sie w wielu 
fragmentach Starego Testamentu. Co to znaczy « bac sie Pana » ? Odpowiedz jest w 
drugiej czesci tego zdania: to miec “wielkie upodobanie w Jego przykazaniach.” 
 
Sens wyrazenia “bojazn przed Bogiem”: 
– umilowanie Jego woli 
– zaufanie Mu 
– nie chodzi tu o lęk, ale oparcie sie na wiernosci Boga 

– dokladnie, w znaczeniu biblijnym : 
 
 * to jednoczesnie uzmyslowienie sobie Swietosci Boga i wzbudzenie wdziecznosci 
    za wszystko, co uczynil dla czlowieka, 
 * takze wzbudzenie pragnienia bycia Mu wiernym - On jest naszym Stworzycielem i 
    tylko On wie, czego nam naprawde potrzeba 
 * jest wyrazem synowskiej relacji, pelnej ufnosci, szacunku i oddania 
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